

1918-2018: TWILIGHT OF EMPIRES IN THE WAKE OF THE RUSSIAN EMPIRE

Atelier Campus Condorcet 2017-2018
cycle de séminaires
CERCEC-EHESS / INED

2018 marks the hundredth anniversary, not only of the end of the First World War, but also of the end of the continental empires: after China in 1911, all three great continental empires – Russian, Ottoman and Habsburg – collapse. Following the 1917 revolution, the Russian empire implodes: from Finland to Georgia, including the Baltic countries, Poland and Ukraine, it is independence time. However, if the “imperialist war”, as the Soviet historians used to call the First World War, had turned into a “war of decolonization”, the Russian civil war soon morphed into a war of imperial reconquest. Only in the wake of the collapse of the Soviet Union did a very different process of independence start, one that is still, in many ways, unfolding, from Ukraine to the Caucasus and Central Asia. Hundred years after the first independences, the Russian empire – its manifold legacy, but also its persistence, even its resurgence – remains at the heart of intense discussions and debates, with high scientific, political, military, memorial, social, economic, cultural stakes. Far from the “classical” trajectory of conquest / colonization / decolonization, the history of the Russian empire and of its protracted unmaking is one of multiple reconfigurations of conflict and dependence relationships, of disintegration and reintegration, of – voluntary and coerced – circulation of people, goods, practices and ideas, between a constantly changing “metropolis” and its “peripheries”, but also between those “peripheries” themselves. To understand those reconfigurations, we have to question the *longue durée* of the Russian imperial experience, and to put in perspective with other close imperial experiences, like the Ottoman and Habsburg ones, that closely interacted with the Russian empire, as well as other processes of decolonization, as, for example, that of the French colonial empire.

1918-2018 : SORTIES D'EMPIRE SUR LES TRACES DE L'EMPIRE RUSSE

Atelier Campus Condorcet 2017-2018
cycle de séminaires
CERCEC-EHESS / INED

Si 2018 est le centenaire de la fin de la Première Guerre mondiale, c'est aussi celui de la mort des empires continentaux : après la Chine en 1911, les trois grands empires continentaux – russe, ottoman et Habsbourg – se désintègrent. Dans le sillage de la révolution de 1917, l'empire russe implose : de la Finlande à la Géorgie, en passant par les pays baltes, la Pologne et l'Ukraine, sonne l'heure des indépendances. Cependant, si la « guerre impérialiste », comme les historiens soviétiques appelaient la Première Guerre mondiale, est devenue une « guerre de décolonisation », la guerre civile russe, elle, est aussi celle de la reconquête impériale. Il faut attendre l'effondrement de l'URSS pour que s'engage à nouveau un processus très différent de prises d'indépendance, qui se poursuit jusqu'à aujourd'hui, de l'Ukraine au Caucase et à l'Asie centrale. Cent ans après les premières indépendances, l'empire russe – son legs multiforme, mais aussi sa persistance, voire sa résurgence – demeure au centre d'intenses débats, polémiques, conflits, enjeux politiques, militaires, mémoriels, sociaux, économiques, culturels. Loin de se résumer à la « classique » trajectoire de conquête / colonisation / décolonisation, l'histoire de l'empire russe est celle d'une multiplicité de reconfigurations des relations de conflit et de dépendance, de désintégration et réintégration, de circulation – volontaire ou forcée – des hommes, des biens, des pratiques et des idées, entre une « métropole » qui se réinvente et ses « périphéries », mais aussi entre ces « périphéries » elles-mêmes. Pour comprendre ces reconfigurations, il est indispensable d'interroger l'expérience impériale russe sur la longue durée en la mettant aussi en perspective avec d'autres expériences impériales contiguës telle l'expérience ottomane ou austro-hongroise, qui sont entrées en interaction directe avec l'expérience russe, et d'autres processus de décolonisation, comme par exemple, celle de l'empire français.



06 NOVEMBRE

“Post-Imperial Practices, Affiliations and Experiences:
A 20th-century perspective”. *Peter GATRELL, University of Manchester*

27 NOVEMBRE 2017

“Moralité, sécurité et justice par “en bas”, Le vigilantisme à Odessa”.
Ioulia SHUKAN, Université Paris Nanterre / ISP

04 DÉCEMBRE 2017

“Refugees and « Revolutionary » Violence in the Aftermath of the 1916
Central Asian Revolt”. *Alexander MORRISON, University of Oxford*

08 JANVIER 2018

“A Certain Spirit of the Laws: Ukraine’s ‘Decommunization’ Laws
of Spring 2015 and the Uses of Independence Struggle Memories”.
Tarik Cyril AMAR, Columbia University

22 JANVIER 2018

“He Gave Us Our Laughing Back. Nikita Khrushchev and the
De-Stalinization of the Soviet Union”. *Jörg BABEROWSKI, Humboldt
Universität zu Berlin*

05 FÉVRIER 2018

“Géorgie: la nation comme production impériale?”. *Silvia SERRANO,
Université Paris IV Sorbonne*

26 FÉVRIER 2018

“Two Empires of Violence: The Germans in the Soviet Union,
the Japanese in China 1937/41-1945”. *Dieter POHL, Alpen-Adria Universität
Klagenfurt*

12 MARS 2018

“The Decolonization of the Russian Empire”. *Joshua SANBORN,
Lafayette College*

26 MARS 2018

“Les idéologies impériales confrontées aux déplacements
de population (Allemagne-URSS, 1939-1945)”. *Catherine GOUSSEFF,
Centre Marc Bloch*

14 MAI 2018

“The Fall of the Pan-Russian Idea in the Wake of the 1917 Revolution”.
Serhii PLOKHII, Harvard University

28 MAI 2018

“The ABC’s of Russian Imperialism: When, Where, How, Why?”.
Willard SUNDERLAND, University of Cincinnati

04 JUIN 2018

“Three Visions of Empire at the Twilight of Imperial Russia: How
Russian political elites thought about Armenia”. *Peter HOLQUIST,
University of Pennsylvania*

25 JUIN 2018

“State Mobilized Contention: The Construction of Novorossiia”.
Graeme ROBERTSON, University of North Carolina at Chapel Hill

HORAIRES

Du 6 novembre 2017 au 25 juin 2018
Lundi de 17 h à 19 h, salle 2, 105 bd Raspail 75006 Paris

CONTACTS

alain.blum@ehess.fr, masha.cerovic@ehess.fr

COORDINATION

Alain Blum (INED et CERCEC, EHESS), Françoise Daucé (CERCEC,
EHESS), Masha Cerovic (CERCEC, EHESS), Juliette Cadiot (CERCEC,
EHESS), Isabelle Ohayon (CERCEC, EHESS)